
la mateixa hora) i quan surti el sol en el punt
de l’equador de longitud 87, 814◦ oest, seran les
12, hora local, al jard́ı de l’Umbracle.

Figura 4.

La visita següent de la nostra ruta va
ser l’església dels Àngels, situada al carrer
Balmes, 168. Al seu campanar de base qua-
drada hi ha quatre rellotges de sol, un a cada

cantó, orientats exactament a nord, sud, est
i oest, respectivament, obra de Ferran Serra,
del 1955. Alĺı vam poder observar que els
gnòmons d’aquests rellotges són paral·lels entre
si. Cada un té una estrelleta l’ombra de la
qual, durant el dia, assenyala el signe del
zod́ıac corresponent a aquell dia. Les ĺınies
de separació entre els signes són hipèrboles,
llevat de la que correspon als equinoccis
(vegeu la figura 4).

Figura 5.

El nostre recorregut va acabar a la plaça del
Sol de Gràcia, on hi ha un rellotge de sol molt
bonic, obra de J. Camps del 1986 (figura 5),
que és una mena de «negatiu» del jard́ı de
l’Umbracle.

Converses a dues bandes
Maite Grau i Carme Peralta
Albert Avinyó
Editor de la SCM/Not́ıcies

Com heu pogut observar en els dos dar-
rers números de la SCM/Not́ıcies, l’objectiu
d’aquesta secció és que dos membres de la
nostra comunitat matemàtica parlin, de manera
distesa, sobre alguns dels temes que els preocu-
pen i els atenyen. En aquest cas, vaig demanar
a Maite Grau, professora de la Universitat
de Lleida, i a Carme Peralta, gerent en una
farmàcia, i totes dues companyes durant els
estudis de llicenciatura, que conversessin sobre

com ha estat la seva vida des de la graduació
i com ha afectat la seva vida privada el fet
d’haver escollit treballar a la universitat, en el
cas de la Maite, o bé en el món de l’empresa
privada, en el cas de la Carme.

I va ser, justament, aquesta vida privada
la que ens va fer canviar el guió establert
en les dues darreres converses. Per diversos
motius particulars, ens vam adonar que era
impossible trobar una data i un lloc on trobar-
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nos f́ısicament els tres i fer la conversa. Ara bé,
la Carme i la Maite que, com ja veureu a la
conversa, «davant un problema, sempre tenen
una solució» em van proposar fer la conversa
via Skype. I això és el que vam fer... El text
que trobareu a continuació és un reflex força
fidel d’aquella «conversa a distància».

Maite Grau.

Carme: No sé si n’hem parlat mai, però la me-
va relació amb les matemàtiques va començar a
l’institut, un dels meus professors era un amant
de les matemàtiques i em va encomanar la seva
passió. La seva manera d’explicar els conceptes
va fer que em plantegés què hi havia darrere
de tot allò i va marcar la meva vida. Si no
haguéssim coincidit, el meu futur hauria estat
ben diferent. Com vas acabar, tu, estudiant
«mates»? Quina és la teva història?
Maite: Des de petita a l’escola sempre em
va anar bé en tot, però en les matemàtiques
tenia facilitat i m’ho he passat sempre molt
bé resolent els problemes i pensant diferents
solucions. Tenia molt clar que volia fer una car-
rera cient́ıfica i tecnològica: era en les matèries
que m’ho passava millor. Quan estudiava COU,
vaig anar a les portes obertes de diferents
universitats que oferien carreres cient́ıfiques. No
tenia clar si volia fer una enginyeria o f́ısica

o matemàtiques. Com ja saps, sóc de Lleida
(has estat a casa meva) i en aquella època
mai havia viscut fora de casa. En les visites
a les universitats de Barcelona vaig pensar
que tot era molt gran per a mi: massa gent,
molt enrenou... excepte quan vaig visitar la
FME de la UPC. L’edifici era petitó, ens va
rebre el cap d’estudis de manera entranyable
(el Grané, recordes?) i em va semblar que alĺı
śı que m’hi podia sentir bé. Aix́ı que amb els
de casa vam decidir que aniria a Barcelona a
fer matemàtiques. A casa no ens sobraven els
diners i sort que vaig tenir beca! La nostra
idea era provar la carrera durant un curs i, si
no m’hi trobava bé o no me’n sortia tornaria
cap a Lleida, on tot resulta més barat. En
començar el curs i veure’m envoltada de genis,
tothom amb matŕıcules d’honor, gent que ja
havia estudiat part del temari, guanyadors
d’olimṕıades matemàtiques..., vaig pensar que,
bé, ja era alĺı i que faria tot el que podria:
jo tenia tota la carn a la graella, era aquell
curs o tornar cap a Lleida. Vaig tenir molta
sort d’asseure’m a prop teu. Bé, i de tots els
amics i amigues que hi vaig fer. Em vaig sentir
molt acollida i a gust. Els primers exàmens
em van anar molt malament: no entenia per
quin motiu calia demostrar que 1 + 1 = 2!
Però de mica en mica vaig anar remuntant.
Vaig estudiar molt́ıssim i em vaig divertir de
valent. Quan parlava amb la meva mare per
telèfon li deia: «Mai m’hauria pensat que les
matemàtiques em costarien tant, però tampoc
mai m’hauria pensat que m’ho passaria tan
bé.» Un cop passat el primer curs (en un any,
eh!, poca broma), la resta de cursos no van
ser tan xoc. Recordo moltes tardes estudiant
amb tu, resolent dubtes, planificant... I els
diumenges que em convidaves a casa teva (els
teus pares em van cuidar un munt) aprofitàvem
la tarda per estudiar. Recordes que vam passar
un parell de tardes per resoldre l’exercici «del
puntet» d’àlgebra abstracta? Que bé que ens ho
vam passar! I només per aconseguir un puntet,
he he! A vegades explico aquesta història als
meus alumnes d’ara, quan a primer curs troben
dificultats i els animo a posar-se a estudiar i
motivar-se. I també els animo a fer bons amics
amb companys de classe i a treballar en equip.

C: Jo també sempre havia tingut facilitat amb
les matemàtiques fins que el càlcul de primer
curs es va creuar en les nostres vides! Śı que
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vam tenir sort de fer un grup maco a la carrera.
Era un plaer compartir les hores d’estudi...
m’encanta pensar que expliques la història «del
puntet»! Al final, la carrera ensenya a treballar
en grup i tenir molta paciència! Però, tornem
enrere, en decidir que estudiaries «mates», no
et preguntaven «i a què et dedicaràs després?».
En aquell moment no tenia clar el meu futur,
recordo que vaig anar a una jornada de portes
obertes a la FME, segur que hi dev́ıem coinci-
dir!, i que el Grané ens va dir que les possibili-
tats eren il·limitades, que les empreses buscaven
els matemàtics per la seva capacitat. En aquell
moment no vaig entendre del tot el que ens es-
taven dient, però crec que la meva vida ha estat
un clar exemple que les «mates» t’ajuden a veu-
re la vida d’una altra manera, i aquesta manera
t’obre portes.

Carme Peralta.

M: En el moment que jo vaig anar a la
universitat ningú de la meva famı́lia fins als
cosins segons tenia un t́ıtol universitari. Aix́ı
que ningú entenia gaire què estava fent, però
em veien contenta i estaven satisfets. Em
preguntaven (i em pregunten) què feia amb

tants números i jo els deia que feia més lletres
que números... i rèiem. Com bé dius, vaig
aprendre a veure la vida d’una altra manera:
la meva ment es va estructurar, vaig desenvo-
lupar capacitats de raonament i vaig quedar
impressionada pels progressos matemàtics que
havia entès i après. En acabar la llicenciatura
tenia ganes de saber-ne més. La meva curiositat
encara no estava satisfeta i, de fet, encara no ho
està. Aix́ı que vaig decidir cursar un doctorat,
i tornar a Lleida, ja que l’economia familiar no
permetia res més. Vaig tenir la gran sort que
Javier Chavarriga de la Universitat de Lleida
em va acollir de seguida. Vaig triar els sistemes
dinàmics perquè em permetien usar tècniques
matemàtiques de molts àmbits: anàlisi, àlgebra,
geometria, càlcul numèric... Vaig seguir els cur-
sos de doctorat a la UAB i vaig seguir gaudint
molt aprenent resultats recents i també la
disciplina de la recerca. Durant la llicenciatura
tots els problemes que ens proposaven tenien
solució ja que algú els havia resolt abans. En
la recerca et planteges problemes que no saps
si tenen solució o si els estàs abordant bé.
I això fa que, quan te’n surts, tinguis una
enorme satisfacció. Dedicar-se a la recerca és
crear amb el teu pensament. I fer el doctorat
també em va permetre sortir molt de casa:
congressos, cursos i estades arreu d’Espanya
i del món: Xile, Argentina, Canadà, Estats
Units, Regne Unit, República Txeca, Bèlgica...
I tot un any vivint a França. Va ser una
època ben emocionant en què també vaig fer
molt bons amics.

Les cinc noies que vam seguir tots els
cursos de la FME alhora, les «nines permu-
tes», ens vam anar trobant i ens explicàvem
com anava tot. Abans de preparar aques-
ta entrevista, he mirat fotos de les nostres
trobades. M’ha fet molta il·lusió comprovar
que totes ens n’hem sortit tan bé després
de la llicenciatura. De les cinc, ara tres som
doctores, dues són mares i totes treballem en
feines que ens apassionen. Com creus que les
matemàtiques t’han ajudat en la teva vida
professional?

C: Jo crec que, com ja hem dit, bàsicament
ens aporten una manera d’estructurar la nostra
ment i, gràcies a això, una capacitat d’en-
tendre i resoldre els problemes d’una manera
diferent. Per això se’ns valora a l’empresa,
per la capacitat d’assimilar i enfrontar-nos a
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noves situacions. Al final, a l’empresa no deixa
d’haver-hi investigació, em fa gràcia veure com
ho enfoques perquè és com ho he plantejat
sempre. En la meva vida laboral, et puc copiar
literalment la frase de «et planteges problemes
que no saps si tenen solució o si els estàs
abordant bé. I això fa que, quan te’n surts,
tinguis una satisfacció molt gran». A la feina
m’expliquen alguna cosa com funciona i penso
en com simplificar-la i millorar-la... Un vici això
d’investigar i resoldre problemes dels quals no
tens la solució ni ningú que pugui donar-te-la!
I és tot un plaer quan pots buscar aquestes
solucions en equip.
M: Hi estic d’acord! Els meus companys del
Departament de Matemàtiques de la Univer-
sitat de Lleida són quasi tots doctors en
Matemàtiques. I els meus companys de l’equip
de recerca, també. Treballar en equip m’ha
permès arribar a llocs on no hauria arribat
mai sola. I no tan sols em refereixo a la
recerca, sinó també a la docència i les tasques
de gestió. Valoro de tots els meus companys
la generositat a compartir idees i la disposi-
ció per posar-se a treballar. Actualment sóc
cap d’estudis a l’Escola Politècnica Superior
i l’altra cap d’estudis també és matemàtica.
Crec que em puc permetre dir que l’escola no
ha estat mai tan al dia ni tan organitzada.
La feina de cap d’estudis, que desenvolupo
des de fa només nou mesos, ha estat tot
un repte per a mi. Quins han estat els teus
reptes a escala professional? Té relació amb
les matemàtiques?

C: He fet feines ben diferents! Fa molt de
temps que no faig servir una derivada, una
integral o que calculo un ĺımit però sé que
sóc on sóc gràcies a tot el que les «mates»
m’han aportat. La meva història laboral suposo
que va començar quan vam triar l’assignatura
de Matemàtiques Financeres a la carrera, no
creus?
M: Śı, i tant! Crec que a tu sempre t’han
agradat els reptes i també les coses tangibles.
Penso que en d’altres optatives més abstractes
que vam fer, no et vas divertir tant. T’agrada
molt allò que es pot tocar, no?

C: No sé ben bé si cal que es toqui però
veure un resultat directe m’anima a seguir.
Després de l’optativa va venir el nostre projecte
final de carrera, que demostrava que finances

i «mates» unides donen resultats. No sé si va
ser el moment en què em vaig decantar pel
món empresarial, crec que simplement no tenia
clar què fer, no estava lluny de casa com tu,
aix́ı que vaig començar a enviar curŕıculums i
va funcionar. Potser si hagués trigat, encara
que fos una setmana a trobar feina, m’hauria
dedicat a la investigació però va anar tot tan
ràpid que vaig començar a la primera feina
abans de presentar el projecte! Vaig començar
com a informàtica; em van dir que els conei-
xements financers serien d’utilitat, però era el
boom de la programació, amb tot el canvi de
la pesseta a l’euro, i de fet no va resultar gaire
necessari el coneixement extra, aix́ı que, al cap
d’uns mesos, quan van trucar a la meva porta
per oferir-me feina gestionant fons d’inversió,
vaig dir que śı sense cap tipus de dubte. Era
apassionant pensar que podia aplicar tot el que
hav́ıem estudiat juntes!

M: I com et vas sentir de bon principi a
l’empresa? Els coneixements de la carrera et
van semblar útils?

C: Al principi era complicat no veure els
milions que hi havia darrere les «mates». Estava
acostumada a lletres (tens raó, de números pocs
sense res més al darrere). Tot plegat passava
de ser un model a ser una realitat, en un fons
d’inversió la gent hi inverteix els diners i tu has
de decidir què fas amb ells! Vaig completar els
meus estudis per entendre millor els conceptes
que hi havia darrere en la tasca que feia, i
entre un economista i jo vam crear el model
que gestionaria els nostres fons d’inversió. La
barreja disciplinària és molt útil per avançar!

M: Això em fa pensar que cal fomentar la
recerca en matemàtiques aplicada a d’altres
disciplines. Al juliol d’enguany hi ha hagut un
congrés a la Universitat Jaume I de Castelló
titulat: 1st Workshop on Dynamical Systems
in the Real Life. Jo no hi vaig poder anar
(i em sap molt greu) però companys meus
han explicat que va ser interessant veure tot
d’aplicacions dels sistemes dinàmics a temes
tan variats com l’astrodinàmica i les missions
espacials, la mecànica celest, les ones viatge-
res en hidrodinàmica, la neurociència... Hi ha
moltes iniciatives per motivar els investigadors
en matemàtiques a fer recerca en matèries
més aplicades, però penso que encara hi ha
marge de millora. Tu śı que vas tornar en
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algun moment a la facultat per compartir la
teva experiència, oi?

C: Śı, vaig treballar com a professora al
Postgrau de Matemàtiques Financeres que jo
mateixa havia estudiat. La idea era poder
compartir com havia passat de la teoria a la
pràctica a la meva feina amb matemàtics a la
recerca d’una experiència similar. Va ser una
època que m’ho vaig passar molt bé.
M: Em consta que els estudiants que vas tenir
també van gaudir molt amb tu. I com vas
canviar de feina després?

C: No sé ben bé com, però vaig canviar de
feina dins de la mateixa empresa. La rutina
un cop dissenyat el model va ser el que em va
impulsar a moure’m suposo. A totes dues ens
ha agradat sempre evolucionar i aprendre, no?
El que dèiem al principi, investigar!
M: Śı, i tant! Dedicar-me a la recerca sem-
pre em permet aprendre i sorprendre’m amb
tècniques, teories, idees noves. Una altra cosa
que crec que m’ha aportat ser matemàtica és no
tenir por d’allò que és nou. I arriscar-me! Val
la pena dedicar temps a pensar en problemes
que no saps si tindran solució i a llançar idees.
Les matemàtiques també ens han animat a ser
creatives en allò que fem. A la universitat tenim
(força) independència a l’hora de triar en quin
àmbit vols fer recerca. Pots canviar de tema
amb (relativa) facilitat. Què va representar per
a tu el canvi dins del món de l’empresa? Et va
semblar dif́ıcil?

C: Vaig aparcar els fons d’inversió per dedicar-
me a control de pressupostos, auditoria interna
i vaig crear el departament de control de
riscos financers a l’empresa. Feia una mica de
vertigen, crec que tu sempre has estat més
valenta! Però va anar molt bé. Crec que la
nostra mentalitat ajuda que et valorin en el món
laboral, només necessites treballar amb algú
que vegi les teves capacitats, en certa manera
abstractes, per ajudar-te a obrir portes. I per
molt que hi hagi molts comentaris respecte de
com es valora la dona en el món de l’empresa,
a mi ser dona mai no m’ha tancat cap porta
ni m’he sentit menys valorada que els homes.
Jo no he parat mai, sempre m’he preocupat de
completar els estudis; per exemple, en aquesta
època vaig obtenir el t́ıtol de gestora de riscos
financers (FRM). Però és com a qualsevol

feina, no? L’aprenentatge no s’acaba mai si vols
avançar.

M: És cert. I tenim sort d’estar ben formades,
disposar d’un bon bagatge i ganes de continuar
aprenent. I vas tornar a fer un gir en la teva
vida, no?

C: Suposo que fins aqúı tothom pot veure les
connexions de l’empresa on treballava amb les
«mates» però la meva feina actual estic segura
que sorprendrà a més d’un, i demostra que
allò que «podem dedicar-nos a qualsevol cosa»
que ens deia el Grané, sembla que pot ser ben
cert: gerent d’una farmàcia. «Com acaba una
matemàtica com a gerent d’una farmàcia?» és
una pregunta que em fan sovint i la resposta
real diria que és per casualitat. Creiem en les
casualitats? No te n’has trobat cap en la teva
vida?

M: Molts cops! No crec que hi hagi un model
matemàtic per dir quins esdeveniments seran
fonamentals en la nostra vida, he he. He pogut
treballar amb grans matemàtics que m’han
permès fer treballs molt gratificants, he pogut
veure com s’encén una llumeta en els ulls d’un
alumne que entén una cosa nova, he pogut
veure el somriure d’algú que gaudeix en pensar
la solució d’un problema matemàtic. I tot
això gràcies a estar en un lloc concret i en
un moment determinat. Això em fa recordar,
com vaig arribar a impartir cursos i alguna
xerrada en la universitat per a la gent gran per
causalitat. He fet moltes tasques de difusió de
les matemàtiques, però potser cap de tan dif́ıcil
com aquesta. Vaig haver d’explicar diversos
temes de matemàtiques a gent gran i m’ho vaig
passar la mar de bé. D’una banda, preparar
les xerrades ja va ser tot un repte; fer-ho
entenedor i atractiu era una necessitat bàsica.
Però les sessions en si també van ser genials:
un auditori molt atent i agräıt. Recordaven
coses que els havien ensenyat de petits o joves i
els agradava molt veure com les matemàtiques
han evolucionat. Entre l’audiència fins i tot hi
havia alguna professora meva del batxillerat!
Penso que em van aportar a mi més del que
jo els vaig oferir. A veure si tinc sort i torno
a tenir l’oportunitat de fer algun curs o una
xerrada!

M’explicaves que les causalitats et van
portar a fer un canvi de rumb, oi?
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C: Śı, per raons personals vaig decidir que
volia marxar de l’empresa on feia més de deu
anys que treballava i en la qual havia après i
evolucionat tant i vaig començar a donar veus
per canviar de feina. Un amic em va dir que
buscaven gerent en una farmàcia i la primera
sorpresa i escèptica, ho haig d’admetre, vaig
ser jo mateixa. Però per una entrevista no es
perd res, aix́ı que hi vaig anar, em va agradar
i ells, tot i que tampoc no acabaven d’entendre
què hi feia allà una matemàtica, van confiar
en mi. Ara crec que va ser una de les millors
decisions que he pres en la meva vida i crec
que els propietaris hi estan d’acord! El canvi
radical em va obligar a tornar a començar i
aprendre moltes coses noves. Fins i tot vaig
tornar un altre cop a la facultat per aprendre
gestió de l’oficina de farmàcia. Al final, el que
aprens és que una farmàcia és una empresa
com qualsevol altra i que hi ha molt per fer
i per aprendre!
M: Em sembla que de les causalitats afor-
tunades se’n diu «serendipitat», de l’anglès
serendipity. I veig que, com jo, sempre has
tornat a formar-te més per evolucionar en
el món laboral. La formació avui en dia no
s’acaba amb l’obtenció d’un t́ıtol, simplement
no s’acaba mai. Cont́ınuament faig cursos de
noves tècniques per ensenyar millor, de perfec-
cionament d’idiomes, cursos de matemàtiques
per aprendre noves teories...

C: La formació és cont́ınua i crec que ho
hauria de ser, tant per als que es dediquen a
l’ensenyament, com per als investigadors i els
que estem en el món empresarial. Ara m’estic
plantejant fer alguna cosa relacionada amb el
tema del màrqueting digital... qui m’ho hauria
dit quan ens vam conèixer!

No sé què en penseu els investigadors sobre
un curŕıculum tan multidisciplinari com el meu
o si us arribeu a veure allunyats del càlcul
numèric o la computació algebraica, però crec
que per més que ens allunyem de la matemàtica
«pura», sempre serem matemàtics, hem estruc-
turat la nostra ment per ser-ho i és el que ens
fa ser qui som i ens ajuda a evolucionar triem el
camı́ laboral que triem. Crec que he tingut sort
en la meva vida, i aquesta sort va començar
quan vaig decidir estudiar matemàtiques... i
segurament quan vam dedicar-nos juntes a
estudiar el món financer durant la carrera! Ara
ja fa més de quatre anys que sóc a la farmàcia
però qui sap què ens depara el futur!
M: Tu sempre tan expeditiva i aventurera! És
cert que tot el que em va donar la carrera i el
doctorat han fet de mi el que sóc avui en dia.
Sempre he hagut de treballar molt, continuo
treballant molt i en el meu futur veig molta
feina per fer. Crec que el millor és que el que
faig m’agrada molt, m’apassiona i m’omple.

C: Aix́ı és com ha de ser per ser feliços! Crec
que tothom ha d’estudiar allò que el motiva i
l’emociona, i després la vida ja veurem per on
el porta laboralment, perquè la vida està plena
de sorpreses. Mentre tinguem la sort de poder
tenir una feina que, tot i els mals moments,
perquè totes en tenen, ens faci plantejar-nos
nous reptes i resoldre nous problemes, les
nostres ments estaran satisfetes, perquè al final,
nosaltres som matemàtiques i, com a tals, ens
apassiona trobar la solució dels problemes.

I va ser aix́ı com vam acabar la conversa,
desitjant a la Carme i la Maite tota la sort del
món en les seves vides futures i, en aquest cas,
no ens vam donar la mà com en altres converses,
sinó que vam tancar l’Skype!
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